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نبود ســرم و آنتی بیوتیک در داروخانه هــای ارومیه باعث 
سرگردانی بیماران شده اســت، برخی اقلام همچون سرم 
تنها در بیمارســتان های دولتی موجود اســت و افراد برای 
دریافت آن باید علاوه بر رنج بیماری، ساعات طولانی نیز در 
صف طولانی داروخانه ها منتظر بمانند.به گزارش ایلنا،با آغاز 
فصل سرما بیماری های ویروسی همچون سرما خوردگی و 
آنفلوآنزا گسترش پیدا کرده به طوری که با مراجعه به مراکز 
درمانی شــاهد مراجعه بیماران زیادی برای درمان در این 
مراکز هستیم.بیمارانی که علاوه بر تحمل درد بیماری باید 
ساعت ها در صف تهیه داروهای خود در صف منتظر بمانند 
و در آخر با شــنیدن جمله سرم و آنتی بیوتیک نداریم به 
داروخانه دیگری مراجعه کنند.به گفته مســئول فنی یکی 
از داروخانه های ارومیه کمبود آنتی بیوتیک و نایاب شــدن 
ســرم در ارومیه مشکلات فراوانی را برای بیماران به وجود 
آورده است.این مســئول فنی داروخانه  که نخواست نامش 
رسانه ای شود  در این رابطه گفت: این روز ها داروهای آنتی 
بیوتیک در داروخانه های این شهر وجود ندارد و باعث گلایه 

مردم و بیماران شده است.
وی با بیان اینکه بیشــتر کمبــود  دارو های آنتی بیوتیک 
مربوط به کودکان اســت،افزود: قطره هــای بینی که این 
روز ها با توجه فصل مصرف زیاد در بازار نایاب شده است و 
کمبود انواع سرم همچنان در بازار وجود دارد.وی ادامه داد: 
همچنین  در کنار این کمبود ها، قیمت برخی اقلام  دارو یی 
نیز چند برابر شده اســت.صدیقه محمدی،یکی از مراجعه 
کننده ها به داروخانه بیان کرد: پســرم دچار سرماخوردگی 
شــده اما داروی آنتی بیوتیکی که پزشــک تجویز کرده را 

نتوانســتم در داروخانه ها پیدا کنــم. وی افزود:به چندین 
داروخانه مراجعه کردم و توانستم از یکی از آنها داروی آنتی 

بیوتیک پیدا کنم.
محمد دلیر راد معاون غذا و داروی دانشــگاه علوم پزشکی 
و خدمات بهداشــتی درمانی آذربایجان غربی کمبود سرم 
در ارومیه را مشــکل کشــوری عنوان کرد و گفت:به دلیل 
هزینه های بالای تولید ســرم در کشور کارخانه ها اقدام به 

کاهش تولید کرده اند. دلیرراد در گفت و گو با ایلنا، با بیان 
اینکه کمبود سرم در داروخانه ها یک مشکل کشوری است 
و باید توجه داشــت که تولیدات ۶ کارخانه تولید سرم در 
کشــور برای رفع نیازها کافی اســت، افزود: متأسفانه این 
کارخانه ها با اعلام اینکه هزینه های تولید ســرم در کشور 
بسیار بالاســت اقدام به کاهش سرم تولیدی خود کرده اند 
که همین امر موجب کمبود سُرم در کشور شده است.وی با 

بیان اینکه با اجرای طرح دارویار در کشــور نیز قیمت سرم 
افزایش چندانی پیدا نکرده است، اظهار کرد: البته باید توجه 
داشــت که هزینه تزریق سُرم چندین برابر هزینه ویزیت و 
حتی قیمت خود سُــرم است بنابراین برخی پزشکان برای 

سود بیشتر اقدام به تجویز سُرم برای بیماران می کنند.
لعیا صدیق راد مدیر نظــارت و ارزیابی مواد و فرآورده های 
دارویــی معاونت غذا و داروی دانشــگاه علوم پزشــکی و 
خدمات بهداشتی درمانی آذربایجان غربی با اشاره به اینکه 
یک میلیون و ۱۰۰ هزار دز سرم تا تیر ماه در استان تزریق 
شده است، گفت: در بسیاری موارد، بیماران سفارش تجویز 
سرم و حتی آنتی بیوتیک به پزشکان می دهند.وی با اشاره 
به اینکه برخی پزشــکان از سفارش ســرم توسط بیماران 
حتی بــا اضافه کردن ویتامیــن ب کمپلکس برای درمان 
بیماری خود گلایه دارند، اضافه کرد: این امر نشان می دهد 
بســیاری از بیماران با وجود نداشتن نیاز به سرم، اقدام به 
دریافت سُرم می کنند در حالی که این امر با اصول پزشکی 
متناقض اســت.وی افزود: در خصوص آنتی بیوتیک ها هم 
وضع همین طور اســت و مردم یا از پزشک می خواهند که 
آنتی بیوتیــک تجویز کنند و یا به صورت آزاد از بازار تهیه 
و اســتفاده می کنند.صدیق راد، با بیــان اینکه فقط تعداد 
بسیار محدودی دارو شامل ۱۱۹ قلم می تواند بدون نسخه 
پزشک فروخته شود و قیمت آنها هم افزایش نیافته است، 
گفت: طبق دستورالعمل مربوط به این بخش، استامینوفن 
کدئین، ناپروکسن، شیاف استامینوفن بزرگسالان، ژلوفن و 
همه آنتی بیوتیک ها شامل این ۱۱۹ قلم نمی شود و بدون 

نسخه، قیمت آنها افزایش یافته است.

شرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( شازند  در هجدهمین دوره سرم و آنتی بیوتیک در داروخانه های ارومیه نایاب شد
جام برتر ایمنی و آتش نشانی شرکت ملی پالایش و پخش 

عنوان نخست را کسب کرد
گروه شهرستانها: در هجدهمین جشنواره ایمنی و آتش نشانی های شرکت 
ملی پالایش و پخش که با حضور مدیران ارشــد HSE وزارت نفت،  مهندس 
ســالاری معاون وزیر و مدیر عامل شرکت ملی پالایش و پخش،  کلیه مدیران 
عامل،  رئیســان و کارشناسان شــرکت های پالایشی، خطوط لوله , مهندسی،  
ســاختمان و  پخش فرآورده های نفتی برگزار گر دید،  پالایشگاه امام خمینی 
)ره( شــازند،  لوح تقدیر و تندیس مقام نخست ایمنی و آتش نشانی این دوره 

از جشنواره را از آن خود نمود. 
به گزارش روابط عمومی پالایشــگاه،  در ابتدای این مراســم که در صبح روز 
چهارشــنبه  بیستم مهرماه در ســالن اجتماعات ساختمان غدیر شرکت ملی 
پالایــش و پخش برگزار گردید،  پس از ارائه گــزارش دکتر نریمان نژاد مدیر 
HSE  و پدافند غیر عامل شرکت ملی پالایش و پخش،  مهندس سالاری در 
جایگاه قرار گرفت و با بیان اینکه باید صلاحیت مدیریت HSE در زیرمجموعه, 
مورد تائید ســتاد پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران قرار گیرد گفت: در 
راستای اصل 44 قانون اساسی،  اقدام به بنگاه داری همسو با منافع ملی کشور 
زمانــی اتفاق می افتد که مدیریت مجموعه را به افراد صاحب صلاحیت واگذار 
کنیم و اکنون در بخش قراردادهایی که فی ما بین در نظر گرفته شــده است،  
انتخاب مدیر عامل و مدیریت HSE با نظر حاکمیت دیده خواهد شد ورابطه 
تنگاتنگی میان حوزه HSE و مدیریــت منابع مالی وجود دارد. وی در ادامه 
بیان داشــت : برگزاری هجدهمین دوره جام برتر ایمنی متفاوت تر از گذشته 
است و باید مدیریت HSE حضور پررنگی در مناطق داشته باشد و در مباحث 
آموزش،  تدوین دســتورالعمل ها و نظارت و انتخاب مدیران شایسته در حوزه 
HSE ورود نماید. ســالاری کیفی ســازی در بخش فرآورده ها و به خصوص 
افزایش تولید فرآورده های رنگی را یک وظیفه دانست و تصریح نمود: در زمینه 
ســامانه ها نیز تکالیفی داریم که باید بروزرسانی شوند و شرکت ملی پالایش و 

پخش و شرکت های زیر مجموعه در این زمینه سرآمد بوده اند. 
وی در پایان خاطرنشان کرد: از مدیران HSE انتظار داریم تا سرآمد باشند و 
در تمام مناطق و شرکت های پالایشی،  ارزیابی از عمکرد آنان داشته باشیم و 
امیدواریم مسیری که شروع شده است رو به توسعه باشد. این گزارش می افزاید 
درپایان مراســم مهندس رجبی مدیرعامل و مهندس شهنازی رئیسHSE  و 
پدافند غیرعامل پالایشگاه،  لوح تقدیر مقام نخست هجدهمین جشنواره ایمنی 
و آتش نشانی های شــرکت ملی پالایش و پخش را از دست مهندس سالاری 

دریافت نمودند. 

قم نیازمند ۱۰۰ هتل جدید
مدیر کل میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع  دستی استان، هتل سازی در 
قم را سودآور برشمرد و گفت: با توجه به حضور گسترده زائران در قم نیازمند 
۱۰۰ هتل دیگر در این شــهر هستیم.علیرضا ارجمندی در گفتگو با خبرنگار 
مهر اظهار داشــت: قم به جهت جاذبه های زیارتی و گردشگری دارای ظرفیت 
بسیار مناسبی در عرصه ساخت هتل است و سرمایه گذاری در این زمینه برای 
بخش خصوصی و سرمایه گذاران ســود آورد است.مدیر کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی قم با اشاره به اینکه هم اکنون تأسیسات گردشگری 
خوبی در اســتان قم داریم ابراز داشــت: استان قم در طول سال شاهد حضور 
میلیون ها زائر و گردشــگر اســت و در حال حاضر این استان دارای ۶۰ هتل 
بوده که با توجه به حضور گســترده زائران در قم نیازمند ۱۰۰ هتل دیگر در 
این شــهر هســتیم.وی با بیان اینکه تخت های اقامتی استان قم بیش از ۱۵ 
هزار تخت اســت بیان داشت: در ماه های اخیر شاهد بودیم به دلیل بالا بودن 
سفرها به قم، تخت خالی در مراکز اقامتی استان وجود نداشت و این امر نشان 
دهنده ظرفیت خوب این بخش برای امر سرمایه گذاری است.مدیر کل میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی قم همچنین گفت: یکی از ضعف های 
استان قم در حوزه گردشگری موضوع بوم گردی است که در حال حاضر فقط 
دو منطقه بوم گردی در قم وجود دارد.ارجمندی عنوان داشــت: افراد بســیار 
اندکی در اســتان قم وجود دارند که در زمینه بوم گــردی فعالیت می کنند؛ 
در حالی که برخی از اســتان ها در این زمینه عملکرد خوبی دارند و بســیاری 
از گردشــگران برای دوری از زندگی شــهری و تجربه زندگی روستایی به این 

مناطق سفر می کنند.

معضل ترافیک اصفهان به دست پلیس حل نمی شود
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی اســتان اصفهان با اعلام اینکه ترافیک های 
سطح شهر در این یک ماه اخیر به علت تردد حجم انبوهی از سرویس مدارس 
است، گفت: اخذ تصمیم برای جلوگیری از ترافیک در حوزه کاری پلیس نیست، 
پلیس تنها می تواند در مناطق پرترافیک حضور داشــته باشــد تا از مشکلات 
احتمالی جلوگیری کند.سرهنگ  محمدرضا محمدی در گفت وگو با ایسنا، در 
خصوص ترافیک  یک ماه اخیر در ســطح شهر، اظهار کرد: ترافیک  در این یک 
ماه اخیر بیشــتر در ســاعات اولیه صبح و بعدازظهر در ســطح شهر مشاهده 
می شــود، به علت تردد حجم انبوهی از خودروهای سرویس مدارس است که 
بخشی از آن ها ســازمان دهی شده و مابقی به زودی سازمان دهی می شوند.وی 
بــا اعلام اینکه اخذ تصمیم برای جلوگیــری از ترافیک در حوزه کاری پلیس 
نیســت، توضیح داد: اصلی ترین تمهیدات ما حضور همکاران پلیس در مناطق 
حســاس و مکان هایی است که به پلیس نیاز دارند و تسهیل در ترافیک سطح 
شــهر همراه با تصمیماتی اســت که در شــورای ترافیک استان اخذ می شود. 
شــناور کردن ساعات کار ادارات و ســاماندهی سرویس ها از جمله تصمیمات 
اخذ شــده در شورای ترافیک استان اســت.رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی 
استان اصفهان در خصوص جابجایی دانش آموزان توسط خانواده هایشان، گفت: 
بهتر اســت همه دانش آموزان با سرویس مدرســه رفت و آمد کنند و شرایط 
به گونه ای نباشــد که هر خانواده برای رفت و آمــد فرزند دانش آموز خود یک 
خودرو اســتفاده کند، اما متأسفانه در حال حاضر 4۰ درصد از ترددها به علت 
کمبود سرویس مدرسه یا دلایل دیگر توسط خانواده ها انجام می شود.وی تأکید 
کرد: تصمیماتی که در خصوص شــناور کردن ساعت کاری ادارات گرفته شده 
بسیار مهم اســت که به درستی انجام شود، زیرا اگر به درستی از سوی مدیران 
ادارات پیگیری شــود می توانند در ســاعات صبح و بعدازظهر تسهیل کننده و 
روان کننده ترافیک باشــد.محمدی با بیان اینکــه تمامی پلیس های اعزامی به 
مناطق مستعد ترافیک در ساعات اولیه صبح و ساعات تعطیلی مدارس و ادارات 
که شهر ملتهب می شود حدود یک تا یک ساعت و نیم حضور دارند، گفت: یکی 
از اصلی ترین علت های ایجاد ترافیک این اســت که خیابان ها و معابر ظرفیت 
خود را دارند و زمانی که اشباع شود پلیس تنها می تواند در آن مناطق حضور 
داشــته باشد تا گره ای ایجاد نشــود، تصادفی رخ ندهد که خودروها بمانند و 
ماشینی خراب نشود که راه ها بسته شود. در غیر این صورت حجم ترافیک حل 
شــدنی نیست و ما نمی توانم مانع حضور خودروها شویم.وی با تأکید بر اینکه 
چراغ های راهنمایی رانندگی نمی توانند خاموش باشد و اگر خاموش شوند نظم 
تقاطع ها به هم خواهد ریخت، خاطرنشان کرد:  ممکن است در لحظه اختلالی 
ایجاد شود، وگرنه چراغ های تقاطع های حساس تنظیم کننده ترافیک هستند 
و کار پلیس را تســهیل و زمان را تقسیم می کنند، بنابراین برای جلوگیری از 

بی نظمی نباید چراغی خاموش باشد.

کاروانسرای افضل شوشتر
 وارد چرخه گردشگری می شود

مرمت کاروانســرای افضل شوشــتر از محل اعتبارات میراث فرهنگی تامین و 
آغاز شده اســت.به گزارش ایسنا، مرمت کاروانســرای افضل به منظور حفظ 
این بنا آغاز شــده و طرح مرمت آن به منظور تغییر کاربری این بنای تاریخی 
همسو با حوزه گردشگری بوده است.همچنین ایجاد کارگاه های متعدد صنایع 
دســتی مد نظر میراث فرهنگی بوده و قرار است این بنا به زودی وارد چرخه 
گردشــگری شــود. در طبقه همکف و در بخش روبه روی کاروانسرای تاریخی 
افضــل کارگاه بافندگی وجود دارد و هنرمندان به تولید صنایع دســتی و نیز 

احرام بافی مشغول هستند.
مرمــت این بنا به منظور تبدیل کردن آن به یک مجموعه پویا برای رونق بازار 
صنایع دســتی و ایجاد جاذبه گردشگری اســت که مورد استقبال گردشگران 
داخلــی و خارجی قرار بگیرد. این اثر از بناهای ارزشــمند به جا مانده از دوره 
قاجار اســت و همنشینی آن با بافت کهن و پیکره ای از بازار و خیابان تاریخی 
ســپه آن را از موقعیت منحصر بفردی برخوردار کرده است.کاروانسرای افضل 
به دلیل قدمت تاریخــی و فرهنگی مورد تایید وزارت میراث فرهنگی، صنایع 
دســتی و گردشگری قرار گرفته و پرونده ثبت ملی کردن این بنا نزدیک به ۲ 

سال گذشته تهیه و به وزارتخانه ارسال شده است.

اخبار کوتاه

رئیس شورای بخش سیراف گفت: مردم روستای ۱7 هزار 
نفری »شــیرنو« شهرستان کنگان اســتان بوشهر سال ها 
اســت چشم انتظار تحقق وعده تبدیل شدن این روستا به 
شــهر هستند و اهالی روســتا امیدوارند در این دولت رقم 
بخورد.ابراهیم بهمنی در گفت و گو با خبرنگار ایلنا، اظهار 
داشت: بندر »شیرنو« در استان بوشهر به عنوان بزرگترین 
روســتای جنوب کشــور با جمعیتی بیش از ۱7 هزار نفر 
پتانســیل های لازم برای شهر شدن را دارد که به طور جد 
پیگیر این موضوع هســتیم.وی ادامه داد: در حالی که بر 
اســاس آخرین اصلاحیه قانون تقسیمات کشوری حداقل 
جمعیت یک روســتا برای تبدیل شدن به شهر 3۵۰۰ نفر 
اعلام شــده که این روســتا بیش از ۱7 هزار نفر جمعیت 
دارد و تاکنون به رغم وعده های فراوان از مزیت شهر شدن 

محروم است و  توسط دهیاری اداره می شود.

بهمنی عنوان کرد: عدم رســیدگی به مشکلات فراوان در 
حوزه های مختلف »شــیرنو« به دلیل وســعت و جمعیت 
این روستا توســط دهیاری باعث بروز عقب ماندگی هایی 
در حوزه هــای مختلف از جمله زیر ســاخت های عمرانی، 

فرهنگی و اجتماعی  شده است.
رئیس شــورای بخش سیراف تبدیل شــدن این روستا به 
شــهر را از خواســته های دیرینه مردم روستای »شیرنو« 
دانســت و افزود: به رغم وعده های چندین ساله برخی از 
مســئولان در دوران انتخابات، اما مردم شــیرنو همچنان 
چشــم انتظار تحقق این مطالبه خود هستند.وی تصریح 
کرد: عدم سرعت بخشی به کارهای اداری تبدیل شیرنو به 
شهر موجب بیشتر شدن مشکلات می شود و اگر رسیدگی 
طولانی تر شــود، قطعا در این وضعیت اقتصادی مشکلات 

قابل حل نخواهند بود.

بهمنی اضافه کرد: تراکم جمعیت »شــیرنو« نســبت به 
شهرهای جدید بیشــتر است. این روستا بیش از ۲۰ سال 
اســت که به واسطه قرار گرفتن در جوار تاسیسات منطقه 
ویژه اقتصادی انرژی پارس و طرح های توسعه میدان گازی 
پارس جنوبی میزبان کارکنان صنعت نفت و گاز اســت و 
بیشتر مهمانسراها، هتل ها و استراحتگاه های کارکنان این 

حوزه را در دل خود جای داده است.
رئیس شورای بخش سیراف بیان کرد: بندر »شیرینو« در 
شــرایطی هنوز با مدل روستایی اداره می شود که افزایش 
جمعیت در آن سبب شده تا از نظر زیر ساختی و عمرانی 
و حتی اعتبارات کشوری بتواند مستقل و توانمند در امور 
خود تصمیم گیری کند.وی گفت: این روستا سال ها است 
که با مشــکلات کوناگون از جمله پسماندهای صنعتی و 
شهری، ساخت و سازهای غیرمجاز، نداشتن ماشین آلات 

خدمات رســان، نبود تاکســی برای تردد به مرکز استان 
و فقدان داروخانه و درمانگاه شــبانه روزی روبه رو اســت.
بهمنی ادامه داد: نیاز اســت صنعت نفــت و گاز در قالب 
مســئولیت های اجتماعی به زیر ســاخت های این روستا 
کمک های قابــل توجهی کنند. هرچنــد این کمک ها در 
گذشــته به صورت قطره چکانی بوده و موجب نارضایتی 
اهالی این روستا شده اســت.رئیس شورای بخش سیراف 
افزود: در بعد فرهنگی نیز انتظار می رود صنعت پتروشیمی، 
نفت و گاز در قالب مسئولیت های اجتماعی با دستگاه های 
اجرایی دولت در ســاخت یک فرهنگسرای مجهز در این 
روســتا اقدام کنند. البته در سال های گذشته در این باره 
مکاتبه ای با اداره کل فرهنگ و ارشــاد شهرستان کنگان 
و شورای راهبردی پتروشیمی منطقه انجام شد که تاکنون 

بی نتیجه مانده است.

طــی دو هفته اخیر در بین خانواده هــای یزدی مواردی از 
ابتلا به بیماری شــبیه کرونا افزایش یافته اما نه در مدارس 
و دانشــگاه ها و نه حتی در ادارات و سطح شهر استفاده از 
ماســک در رفت و آمدهای روزانه مردم حذف شده است.
به گزارش خبرنگار ایلنا از یزد، به نظر می رســد در آستانه 
افزایش شیوع مجدد علائم شبیه سرما خوردگی در جامعه 
هستیم اما نه تنها فاصله گذاری اجتماعی رعایت نمی شود 
بلکه حتی استفاده از ماســک حتی در مراکز پر جمعیتی 
ماننــد مدارس نیز خبری نیســت و نکته قابل توجه اینکه 
نه قرنطینه رعایت می شــود و نه حساسیت های ابتدایی در 

خصوص کنترل بیماری وجود دارد. 
در بســیاری از مواردی حتی کادر اداری و آموزشی مدرسه 
نیز از ماســک اســتفاده نمی کنند و هیچ اجباری نیز برای 
اســتفاده از ماسک توســط دانش آموزان نیز وجود ندارد. 
نه تنها در دانشــگاه ها هم وضع بدین شــکل اســت بلکه   
ادارات مختلــف هم مملو از کارمندان و مراجعانی  اســت 
که بسیاری از آنها ماســک نزده اند.تنها کافی است سری 
به مراکز درمانــی و اورژانس ها بزنید تا به وضوح صف های 

شلوغ و طولانی را بینید که با علائم تهوع شدید، بدن درد، 
شــکم درد، تب و آب ریزش شــدید بینی و سوزش چشم 
مراجعه می کنند. بازگشــایی مدارس بدون رعایت حداقل 
اســتانداردهای بهداشــتی در افزایش مراجعات به مراکز 
درمانی تاثیر چشــمگیری داشــته و این گونه که پیداست 
بیشتر مراجعان به مراکز درمانی هم از دانش آموزان مقاطع 
مختلف هستند. محسن میرزایی؛ معاون بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشکی شهیدصدوقی یزد اما با اشاره به افزایش روند 
بستری ها در بیمارستان های یزد از افزایش قابل توجه ابتلا 

به بیماری آنفلوانزا در یزد خبر داد. 
وی با بیان اینکه آمار بســتری های مشــکوک به کرونا در 
یزد به ۱۰۰ نفر نزدیک شــده اظهار داشت: از ۱۱۹ نمونه 
گرفته شــده از بیماران مشکوک به کرونا ویروس در شبانه 
روز گذشته، بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی ۱7 بیمار 
مبتلای قطعی به کرونا در اســتان یزد شناسایی شده اند. 
میرزایی با بیان اینکه تعداد ۹ نفر هم در بخش مراقبت های 
ویژه خدمات درمانی دریافت می کنند افزود: خوشبختانه در 
شبانه روز گذشته، فوت بیمار مبتلا به کرونا در استان یزد 

گزارش نشده اما افزایش بستری ها از نیمه مهرماه تا امروز 
رشد دو برابری داشته است. 

وی با اشــاره به افزایش ابتلا بــه آنفلوآنزا نیز گفت: در این 
هفته و هفته گذشــته شاهد افزایش موارد ابتلا به بیماری 
ویروسی آنفلوآنزا در استان یزد بوده ایم تا آنجا که ۲۱7 نفر 
از افراد مشــکوک به بیماری کرونا تست داده اند و ۶۱ مورد 
تســت آن ها مثبت بوده و مبتلای قطعی هســتند. معاون 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی شهیدصدوقی یزد ادامه داد: 
این بیماری یک بیماری ویروسی با علایم تب، لرز، گلودرد 
وسرفه است و از طریق تماس افراد با ترشحات تنفسی فرد 
بیمار، این بیماری ویروسی منتقل می شود. وی عنوان کرد: 
با توجه به شیوع آنفلوآنزا در جامعه توصیه می شود که افراد 
بالای ۶۵ ســال، افراد دارای بیماری زمینه ای نظیر دیابت، 
آسم و فشــار خون و همچنین افراد دارای چاقی مفرط به 

داروخانه ها مراجعه کرده و واکسن دریافت کنند. 
میرزایی در خصوص وضعیت کرونا در اســتان با اشــاره به 
اینکه تا زمانی که شــیوه نامه بهداشتی و واکسیناسیون به 
خوبی اجرا نشود نمی توان گفت بیماری کرونا خاتمه یافته 

است اظهار داشت: توصیه ما به دانش آموزان و دانشجویان 
رعایت پروتکل های بهداشــتی و واکسیناســیون است و از 
محصلیــن می خواهیم در صورتی مشــاهده علائم بیماری 
به پزشــک مراجعه کنند. وی با بیان اینکه شیوع آنفلوآنزا 
بیشتر از کرونا اســت تصریح کرد: ویروس کرونا همچنان 
در جامعه وجود دارد اما مطابق با نتایج آزمایش هایی که از 
مراجعه کنندگان انجام می شود دچار علائم سرما خوردگی 
و آنفلوآنزا هســتند. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
شــهیدصدوقی یزد با تاکید بر اینکه اســتفاده از ماسک و 
رعایت نکات بهداشتی و مراجعه به موقع به پزشک می تواند 
در کنترل این بیماری مؤثر باشد خاطرنشان کرد: مردم باید 
به صورت جدی اســتفاده از ماســک را در دستور کار قرار 
دهند تا به بیماری دچار نشوند و در صورت داشتن هر نوع 
علائمی از خوددرمانی بپرهیزند. به گزارش ایلنا، در شرایط 
فعلــی که روند ابتلا به کرونا و آنفلوآنــزا افزایش دارد باید 
دید که مسئولان در ســتاد کرونا چه تدبیری اندیشیده و 
چه اقدامی خواهند داشت و آیا استفاده از ماسک را اجباری 

می کنند یا روند فعلی و چرخه ابتلا ادامه می یابد.

با توجه به توافق راهبردی ۲۵ ســاله بیــن ایران و چین، 
مازندران به عنوان تامین کننده مهم محصولات کشاورزی 

و غذایی در این بین مطرح است.
پایگاه اطلاع رسانی اســتانداری مازندران اعلام کرد: جلسه 
قرارگاه دیپلماســی غذایی به دعوت وزیر جهاد کشاورزی 
از اســتاندار مازندران و معاون اقتصادی وزیر امور خارجه و 
مسئولین ســایر بخش های وزارت جهاد و صادرکنندگان و 
تولیدکنندگان با محوریت صادرات محصولات مازندران به 

بــازار بزرگ چین برگزار و تصمیمات و هماهنگی های لازم 
در جهت این موضوع مهم اتخاذ شد.  

بازار بــزرگ چند میلیارد دلاری چیــن و نیاز چینی ها به 
تولیدات غذایی توجه آنان را به ســوی صنایع کشــاورزی 
ایران ســوق داده اســت.با توجه به توافــق راهبردی ۲۵ 
ســاله بین ایران و چین مازندران بــه عنوان تامین کننده 

مهــم محصولات کشــاورزی و غذایی در ایــن بین مطرح 
است.بنابه گفته ســفیر ایران در چین نگاه راهبردی چین 
بــه محصولات مازندران به دلیل کیفیت و اســتاندارد های 
بالا باعث تشــکیل این قرارگاه با موضوع بازار چین شــده 
و این هماهنگی و انســجام داخلــی باعث تقویت صادرات 
به این کشــور خواهد شد. حســینی پور استاندار مازندران 

در این جلســه ضمن ارائه آماری از آخرین وضعیت تولید 
محصولات غذایی مازندران به تلاش برای ارتقای کیفیت و 
استانداردسازی تولیدات و محصولات کشاورزی و غذایی با 
نظارت سازمان جهاد کشاورزی استان اشاره کرد.او افزود:: 
سازمان جهاد کشــاورزی استان تمام تلاش و اهتمام خود 
را در جهت نزدیک شدن به اســتاندارد های صادراتی بکار 
گرفته و به صورت روزانه شــاهد پیشرفت چشمگیر در این 

حوزه هستیم.

واسطه گری و دلالی، نبود انبار نگهداری، شیوه 
نادرست خشک کردن زرشک و خام فروشی از 
مهمترین مشکلات در مسیر سودآوری زرشک 
خراســان جنوبی برای فعالان این حوزه است.
به گزارش مهر، پاییز برای کشاورزان خراسان 
جنوبی فصل خزان و بی برگی و سرما نیست. 
پاییز در دیار خاوران زمان رســیدن و برداشت 
است. برداشت محصولاتی که رنگ قرمزشان در 
زیر آفتاب کویری درخشان تر می شود.انار، عناب 
و زرشــک، پاییز زرد خراســان جنوبی را قرمز 
گون می کند و شادی را به خانه های کشاورزان 
می آورد.این بار به بهانه جشــنواره زرشک در 
خراســان جنوبی می خواهیم از دانه های ترُش 
و پربرکت زرشــک بگوییم. از اینکه مشکلات 
و پتانســیل های ما در بخش تولید و برداشت، 
فرآوری و بازاریابی این محصول کجا است.ابتدا 
از حلقــه اول یعنی تولید شــروع کرده و پای 
صحبت یکی از کشــاورزان پرتلاش و زرشک 
کار اســتان می نشینیم.محمد علی بهارزهی از 
کشاورزان پرتلاش شهرستان درمیان در گفت و 
گو با خبرنگار مهر اظهار کرد: من در سه هکتار 
زمین کشت زرشک دارم.وی با اشاره به برخی 
از مشکلات حوزه تولید زرشک بیان کرد: یکی 
از مهمترین مشکلات کشاورزان بحث نداشتن 
انبار است که نگهداری محصول را با مشکلات 
جدی رو به رو کرده اســت.بهارزهی گفت: به 
من وعده داده شــد کــه در صورت اخذ مجوز 
انبار زرشک به شما تســهیلات و وام خواهیم 
داد ولی در حال حاضر بعد از گذشــت دو سال 
هنوز از وام خبری نیست.وی ادامه داد: از دیگر 
مشکلات کشاورزان زرشکار بحث دلالی است 
چرا که بســیاری از دلالان زرشک ما و نتیجه 
زخمت یک ســال ما را با قیمت های بســیار 

پایین خریــداری می کنند و به دو برابر قیمت 
می فروشند.

این کشاورز پر تلاش خراسان جنوبی با تأکید بر 
اینکه در واقع سود اصلی از تولید زرشک برای 
دلال است، افزود: به واسطه حجم تولید بالای 
زرشــک همه محصول در داخل استان قابلیت 
مصرف ندارد و اگر به اســتان های دورتر چون 
کرمانشاه نیز بفرســتیم با هزینه بالای کرایه 
رو به رو می شــویم.بهارزهی یادآور شد: امسال 
محصول زرشــک بســیار خوبی داریم که اگر 
این موانع از سر راه کشاورز برداشته شود سود 
دسترنج خود را خواهد دید.بعد از تولید موضوع 
فرآوری مطرح است که همواره مسئولان استان 
نسبت به بی توجهی به این موضوع به ویژه در 
مورد محصولات اســتراتژیک خراسان جنوبی 
گلایه دارند.در سال های اخیر در مورد محصول 
زرشک اقدامات هرچند کوچکی برداشته شده 
است که نقطه امیدی برای بهبود شرایط است. 
یکی از قدم های قابــل توجه در حوزه فرآوری 
زرشک ساخت دستگاه دان کن زرشک توسط 
یک جوان مخترع و خوش ذوق خراسان جنوبی 

است.
مجیــد توکلی راد از جوانان مخترع خراســان 
جنوبی که دستگاه مکانیزه دان کن زرشک را 
تولید و به ثبت رســانده اســت، در گفت و گو 
با خبرنگار مهر بیان کــرد: یکی از عواملی که 
موجب شد به ســمت تولید این دستگاه بروم 
تقاضای بازار و مشــکلات حــوزه فرآوری این 
محصول بود.وی با اشاره به اینکه این دستگاه 
در حلقــه اول صنایــع تبدیلی زرشــک مورد 
اســتفاده قرار می گیرد، ادامه داد: این دستگاه 
دانه بدون برگ و شــاخ و… زرشــک تازه را 
در اختیــار افراد قرار می دهــد که در حقیقت 

ماده اولیه مربا و لواشــک و … زرشک است.
این جوان مخترع خراسان جنوبی گفت: حجم 
تولید زرشــک در خراســان جنوبی بسیار بالا 
است و اگر می خواهیم این حجم از تولید برای 
کشــاورز و تولید کننده سودآوری داشته باشد 
صنایع تبدیلی باید جدی گرفته شود.توکلی راد 
اظهار کرد: من از ســال ۹4 شــروع به ساخت 
نمونه اولیه دســتگاه کردم و در نهایت در سال 
۹۸ آن را به ثبت رســاندم و امیدوارم در مسیر 
فرآوری این محصول یک قدم مفید برداشــته 

باشم.
همچنین در تاریخ ۱۸ شهریورماه علی فاضلی 
فرد فرماندار بیرجند به رســانه های گروهی از 
بهره بــرداری از کارخانه فــرآوری محصولات 
کشاورزی در روستای گازار در حاشیه جشنواره 
زرشــک خبر داد و گفت: ایــن کارخانه همه 
مجوزهای لازم شــامل ســیب سلامت و سایر 
موارد را دریافت کرده و در زمینه فرآوری دیگر 
محصولات منطقه شامل زرشک، عناب، زعفران 
و توت فعالیت خواهد داشت.محمد رضا لکزایی 
فرماندار سربیشه نیز در تاریخ ۱۹ شهریورماه در 
جمع خبرنگاران اظهار کرد: به منظور فرآوری 
زرشــک، سه کارخانه در بخش درح، مرکزی و 
مود این شهرســتان در حــال احداث بوده که 
پیشــرفت فیزیکی آن ها بین ۱۰ تا 3۰ درصد 
اســت.بعد از فرآوری زرشــک نوبت بازاریابی 
و صادرات اســت تا این محصول به سوددهی 
لازم برســد. بخش مهمی که بــدون توجه به 
آن نتیجه زحمات ســایر حلقه هــای تولید از 
برداشت و نگهداری و فرآوری بدون نتیجه باقی 
خواهد ماند.احســان بیگی نایب رئیس رئیس 
کمیسیون کشــاورزی اتاق بازرگانی بیرجند و 
مدیرعامل کارخانه ضبط و فرآوری زرشک و از 

صادرکنندگان زرشک در گفت و گو با خبرنگار 
مهر اظهــار کرد: بزرگترین مشــکل در حوزه 
زرشــک بحث بازار فروش، بازار سازی و عدم 
آشنایی کامل و دقیق مصرف کنندگان با این 

محصول است.
فعال اقتصادی خراسان جنوبی با اشاره به اینکه 
از دیگر مشکلات در بحث زرشک نحوه خشک 
زرشک در بین کشــاورزان ما است، گفت: در 
بیشــتر مواقع نحوه خشــک کردن زرشک به 
گونه ای است که بار میکروبی آن را بالا می برد 
و بر بازار پســندی محصول تأثیــر می گذارد.

بیگی ادامه داد: افزایش بار میکروبی زرشــک 
حتــی در صادرات محصول نیز تأثیر می گذارد 
و گاه موجب برگشــت آن می شود.وی درباره 
راهکارهای رفع این مشــکل بیــان کرد: ما در 
شهرک تخصصی زرشک در شهر سربیشه طی 
سال های متمادی در راستای فرآوری با ایجاد 
ســالن های مطلوب برای خشک کردن زرشک 
یک روش علمی را به کار برده ایم.فعال در حوزه 
ضبط و فرآوری زرشک در خراسان جنوبی بیان 
کرد: محصول مهم و استراتژیک زرشک حدود 
هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان پول ســرگردان را 
همراه خود دارد که اگر این محصول ساماندهی 
و فرآوری شــود این سود وارد چرخه اقتصادی 

خراسان جنوبی می شود.بیگی یادآور شد: کمک 
به واحدهای فرآوری زرشک در خراسان جنوبی 
از جمله عوامل مهم و تأثیر گذار در رونق بازار 
این محصول استراتژیک است.مجتبی شریعتی 
رئیس کمیته اقتصادی و بازار سازی جشنواره 
ملی زرشــک نیــز پیرامون مشــکلات حوزه 
بازاریابی و فروش زرشک در گفتگو با مهر گفت: 
مسئله اصلی خام فروشی است که هیچ سودی 
را عاید خراسان جنوبی و زرشک کاران نکرده 
اســت.وی ادامه داد: ما به ناچار باید به سمت 
تولید محصولات جانبی زرشک برویم تا بتوانیم 
بازار خوبی پیدا کنیم.شریعتی اظهار کرد: یکی 
دیگر از چالش ها در حوزه بازاریابی برای زرشک 
این اســت که برند معتبر و شــناخته شده ای 
در ســطح ملی برای این محصــول مزیت دار 
خراسان جنوبی نداریم.رئیس کمیته اقتصادی 
و بازار سازی جشنواره ملی زرشک یادآور شد: 
اگر محصولات غذایی متنوع از زرشــک استان 
ایجاد کنیم بی شــک به بازار فروش آن کمک 
ویژه ای خواهیم کرد.فصل پاییز برای کشاورزان 
و زرشک کاران خراســان جنوبی فصل خزان 
نیســت فصل برداشت و ســودآوری است به 
شرط آنکه دستشان را بگیریم و با فرآوری برای 

دسترنجشان بازار فروش خوبی پیدا کنیم.

روستای ۱7 هزار نفری »شیرنو« استان بوشهر چشم انتظار شهر شدن
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زرشک خراسان جنوبی برند ندارد


